
ـار
بـــ

اخ

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرد

تزریق دوز یادآور واکسن کرونا از ملاک های سفر اربعین
ســخنگوی ســتاد ملــی مقابلــه بــا کرونــا، در خصوص تمهیــدات اتخاذ شــده 
بــرای پیــاده روی اربعین حســینی گفــت: هنوز تصمیــم نهایی گرفته نشــده و 
گفت و گوهای اولیه اتفاق افتاده اســت ولی تزریق واکســن یــادآور از ملاک های 
ســفر اســت.دکتر عباس شــیراوژن در رابطــه  با افزایــش روند ابتلا بــه کرونا در 
کشور طی دو هفته اخیر، گفت: در چند روز اخیر تعداد فوتی ها دو رقمی شده 
و نگرانی ها را افزایش داده اســت. در این شــرایط افراد علامت دار و مراجعین 
سرپایی افزایش یافته و بیش از ۶۰ درصد بر شمار بستری ها افزوده شده است.

او تأکیــد کــرد: نگرانی در تأمین واکســن نداریم و ده ها میلیون واکســن ذخیره 
شــده است. آمار مراجعین نسبت به ماه های گذشــته افزایش  یافته است.وی 
در خصوص تمهیدات اتخاذ شــده برای پیاده روی اربعین حســینی نیز اظهار 
کرد: هنوز تصمیم نهایی گرفته نشــده و گفت و گوهای اولیه اتفاق افتاده اســت 
ولــی تزریق واکســن یادآور از ملاک های ســفر اســت. همچنین تســت هایی در 
زمــان بازگشــت از عراق گرفته می شــود و تمهیداتی برای افــراد علامت دار در 
نظر گرفته می شود.او در خاتمه تأکید کرد: زوار اربعین حتماً باید نوبت یادآور 
واکسن را تزریق کنند که تا آن زمان )یک ماه آینده( سطح ایمنی خوبی در بدن 

افراد ایجاد شود.

 وزارت بهداشت:

 هیچ واکسن کرونای تاریخ مصرف گذشته ای
تزریق نشده است

معــاون بهداشــت وزارت بهداشــت، دربــاره حواشــی مطــرح شــده پیرامــون 
واکسن های تاریخ مصرف گذشته کرونا که چندی پیش شکل گرفته بود، گفت: 
شرکت های تولیدکننده واکسن در ابتدا یک مجوز مصرف اضطراری می گیرند 
و تاریخ مصرف روی واکسن به ثبت می رسد و پس از ارائه مستندات و بررسی 
آن توسط سازمان غذا و دارو تاریخ انقضای دوم روی لیبل درج می شود بر این 

اساس هیچ واکسن تاریخ مصرف گذشته ای به مردم تزریق نشده است.
دکتر کمال حیدری توضیح داد: در فضای مجازی مطالبی گفته می شود که نیاز 
به اصلاح دارد زیرا ســبب نگرانی مردم می شود. مجموعه وزارت بهداشت به 
جهت حفظ سلامت مردم به هر شکلی که توانست واکسن وارد کرد و در عین 
حال به شــکر خدا در زمینه واکســن های داخلی هم اقدامات مناســبی صورت 
گرفــت.وی افــزود: با توجــه به اینکه مردم بــا وجود دعوت ما بــرای تزریق دوز 
یادآور واکســن کرونا استقبال زیادی نداشــتند، تأکید ما تشویق مردم به تزریق 
واکســن بود تا به حدی از انتظار خود و پوشــش بالای ۷۵ درصدی برای حفظ 
ایمنــی مــردم برســیم.او ادامــه داد: تاریخ انقضــای آخرین محمولــه اهدایی 
واکســن آســترازنکا ۱۷ جولای بود اما مردم باید بدانند که مطلقاً هیچ واکســن 

تاریخ مصرف گذشته ای تزریق نشده است.
وی افزود: هر واکسنی که وارد می شود در سامانه تی تک ثبت می شود و اگر تاریخ 
انقضای آن گذشته باشد به افراد تزریق نخواهد شد. در حال حاضر نیز ۲۰ میلیون 
واکسن ذخیره در انبارهای خود داریم.حیدری گفت: واکسن های داخلی به اندازه 
کافی داریم و دیگر نیازی به واردات واکسن نیست و هیچ واکسن وارداتی از آبان 
ماه ســال گذشــته وارد کشور نشده اســت. هر واکســنی که وارد می شود در سامانه 
تی تک ثبت و اگر تاریخ انقضای آن گذشــته باشــد به افراد تزریق نخواهد شــد.او 
تأکید کرد: شــرکت های تولیدکننده واکسن در ابتدا یک مجوز مصرف اضطراری 
می گیرند و تاریخ مصرف روی واکسن به ثبت می رسد و پس از ارائه مستندات و 
بررســی آن توسط سازمان غذا و دارو تاریخ انقضای دوم روی لیبل درج می شود 
که این موضوع در خصوص واکســن پاســتوکووک نیز پیش آمده است. در وزارت 

بهداشت سلامت مردم از اهمیت بالایی برخوردار است.

سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران عنوان کرد

امضای تفاهمنامه ساخت ۱۵ هزار واحد مسکونی 
در تهران طی روزهای آینده

سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران از امضای دو تفاهمنامه مهم همکاری 
برای ساخت مسکن طی روزهای آینده خبر داد.

مهــدی هدایت در حاشــیه آیین آغاز عملیــات احداث ۳۰۰۰ واحد مســکونی 
قــرارگاه جهادی تأمین مســکن که با حضور شــهردار تهران برگزار شــد، اعلام 
کرد: تفاهمنامه ســاخت ۵۰۰۰  واحد مسکونی با ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام)ره( و ۱۰ هزار واحد مسکونی با بنیاد مستضعفان به دستور شهردار تهران 
طی روزهای آینده منعقد خواهد شد.سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران با 
تأکیــد بر اهمیت ایجاد تعادل میان عرضه و تقاضا در حوزه مســکن، تصریح 

کرد: ساخت مسکن در شهر تهران به یک جریان پایدار تبدیل خواهد شد.
به گفته هدایت، عملیات اجرایی ۸ پروژه مسکونی و چندین پروژه زیرساخت 

در منطقه ۲۰ نیز طی روزهای آتی آغاز می شود.
سرپرســت ســازمان نوســازی شــهر تهران با اشــاره به آغاز احداث ۳۰۰۰ واحد 
مسکونی توضیح داد: در فاز نخست اجرای این پروژه، ۸۰۰ واحد و در فاز دوم 
۱۲۰۰ واحد مســکونی با مشــارکت سازمان نوسازی شــهر تهران و بنیاد مسکن 
انقلاب اســلامی ســاخته می شــود.هدایت ابراز امیــدواری کرد که فاز نخســت 
این پروژه مســکونی که در بافت فرســوده منطقه ۱۸ و در محله شــهید رجایی 
واقع شده طی ۳۶ ماه آتی به بهره برداری برسد و مقدمات اجرای فاز دوم نیز 

به زودی فراهم شده و همگام با فاز نخست وارد عملیات اجرا شود.

 »تغذیه رایگان« ۳ تا ۵ میلیون دانش آموز 
با شیر و نان از مهرماه

ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش از اجرای طرح تغذیه  رایگان با پوشــش ۳ 
تا ۵ میلیون دانش آموز از مهرماه امسال خبرداد.صادق ستاری فرد اظهار کرد: 
طرح تغذیه  رایگان که شامل؛ شیر، نان غنی شده با ویتامین D و روی می شود با 
پوشش ۳ تا ۵ میلیون دانش آموز از مهرماه امسال اجرا می شود.وی با اشاره به 
اینکه موضوع تغذیه دانش آموزان از سال ۱۳۸۹ تا کنون از نظام تعلیم و تربیت 
حذف شــده اســت، افــزود: با پیگیری شــخص وزیر و البته موافقــت و همراهی 
ســازمان برنامه و بودجه و معاون اول رئیس جمهور اعتبار خوبی برای تغذیه 
تصویب شد.ستاری فرد از تخصیص مبلغ ۱۱5۰ میلیارد تومان برای این موضوع 
خبــرداد و تصریــح کرد: بــا توجه به اینکه بخــش زیــادی از دانش آموزان یعنی 
حدود ۳ تا 5 میلیون دانش آموز در مناطق روستایی، عشایری، مرزی و حاشیه 
شهرها هستند و باید تحت پوشش این طرح قرار بگیرند، لذا نیاز مالی ما بیشتر 
از مبلغ تخصیص داده شــده اســت.وی عنوان کرد: ما در تلاشیم که اجرای این 
طرح را به صورت مشــارکتی با برخی نهادها از جمله بنیاد مســتضعفان، ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام)ره( و آستان قدس رضوی از مهرماه امسال شروع 
کنیم.ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش از اجرای پایلوت این طرح در اســتان 
سیستان و بلوچستان و استان البرز خبر داد و گفت: ما حدود ۷۵ هزار دانش آموز 

را به صورت آزمایشی تحت پوشش قرار دادیم.
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روزهــای خــوش غیبــت کرونــا بــا وارد 
شــدن نــام ایــران در فهرســت جهانــی ۱5 
کشور اول درگیر با زیرسویه های اُمیکرون به 
پایان رسید. نکته نگران کننده در موج هفتم 
بیمــاری آن اســت کــه همچنان بر اســاس 
اعلام معاونت بهداشت وزارت بهداشت، 
میــزان رعایــت پروتکل های بهداشــتی در 
کشــور در هفته منتهــی به یکم مــرداد ماه 
۱۴۰۱)از ۲۵ تیر تا ۱ مرداد ماه(، به پایین ترین 
حد خود یعنی بالغ بر ۳۵،۸ درصد رسیده 
و میزان اســتفاده از ماسک همچنان پایین 
و ۲5 درصــد گزارش شــده اســت. حــالا در 
چنیــن شــرایطی زیــر ســویه های BA.4   و
BA.5 در کشور غالب شده و شناسایی موارد 
ابتلای روزانه کرونا چهاررقمی و فوتی ها نیز 
هر روز با آمار بالایی همراه اســت به طوری 
کــه در ۲4 ســاعت منتهــی بــه روز گذشــته 
۳4 فوتــی و ۸۸۳۱ مبتــلا به کرونــا گزارش 
شــد و طبــق تمــام پیش بینی ها، ایــن آمار 
طی ســه هفتــه آینــده چند برابر می شــود. 
با وجود این نتیجه جلســه روز شــنبه ستاد 
ملی مقابلــه با کرونــا، تأکید بر اســتفاده از 
ماســک در هواپیما، قطار، مترو، اتوبوس و 
همچنیــن مکان های زیارتــی و هیأت های 
مذهبــی بــود. البتــه در همیــن جلســه بــر 
تزریق دوز یادآور واکســن هم تأکید و اعلام 
شــد که مراکز تزریق واکســن بایــد فعال تر 
شــوند و مراقبت های مرزی نیــز با جدیت 
دنبال شود. کاستن از میزان محدودیت ها 
در پیک اخیر در مقایسه با پیک های قبلی 
بیمــاری انتقاد برخــی رســانه ها و کاربران 

شبکه های اجتماعی را درپی داشت. 
وزارت بهداشــت بــا آغــاز پیــک هفتم 
بیمــاری بــا چالشــی بــزرگ در خصــوص 
واکسیناســیون دوزهــای یــادآور بخصوص 
بــرای افــراد دارای بیماری هــای زمینه ای و 
مســن مواجه اســت. عده ای نیز معتقدند 

ستاد ملی باید بسته های جامعی را به طور 
ویژه برای مــوج هفتم بیماری تدوین کند. 
منتقــدان سیاســت های مدیریتــی ســتاد 
ملــی مقابلــه بــا کرونــا خواســتار برقــراری 
محدودیت هــای جــدی برای مهــار هرچه 
زودتــر زیرســویه های جدید کرونا در کشــور 
هســتند. ایــن در حالــی اســت کــه بــه باور 
ادامــه  بــا  اپیدمیولوژیســت  متخصصــان 
تــاب  کرونــا جامعــه  ویــروس  مانــدگاری 
تعطیلــی و محدودیت هــای دیگــری را در 
حوزه کســب و کارها و تعطیلــی مدارس و 
دانشگاه ندارد و به طور کلی محدودیت های 
مربوط به پیک هــای قبلی دیگر مخدوش 
اســت. دکتــر حمیــد ســوری عضــو کمیته 
علمی مقابله با کرونــا به »ایران« می گوید 
که جز چین هیچ کشوری در دنیا برای موج 
اُمیکــرون محدودیت هــای  زیرســویه های 
قبلــی را بازنگردانــده  اســت و توصیه های 
ســتاد ملی مقابله با کرونا کارآمدی لازم را 
بــرای مقابله با موج اخیــر دارد. هر چند او 
نسبت به نادیده گرفتن و فراموشی اجرای 
طــرح شــهید ســلیمانی انتقــاد می کنــد و 
معتقد اســت وزارت بهداشت باید ضمن 
بازنگری طرح شــهید سلیمانی، آن را اجرا 
کنــد و بیماریابــی در جامعــه فعال شــود.
در اروپــا نیز طی هفته های اخیر و به دنبال 
جــولان زیرســویه های اُمیکرون، آمــار ابتلا 
بــه ایــن بیمــاری رکوردهــای تــازه ای را بــه 
جا گذاشــته و ســه کشــور فرانســه، آلمان و 
انگلیس را به صدر جدول مبتلایان در اروپا 
کشانده است با این حال همه این دولت ها 
به ایجاد محدودیت های جدید روی خوش 

نشان نداده اند. 
ë  در جدیــد  محدودیت هــای  اعمــال 

درازمدت جواب نمی دهد
و  پزشــک  مــرادی  قبــاد  دکتــر 
اپیدمیولوژیســت و اســتاد دانشــگاه درباره 
ایجــاد  و  جامــع  بســته  ایجــاد  ضــرورت 
محدودیت هــای جدیــد کرونایــی در پیک 

هفتم بیماری به »ایران« می  گوید: واقعیت 
این اســت که همــه پیک ها را نمی تــوان با 
هم مقایســه کرد. در حال حاضر شرایط با 
پیک هــای قبلی متفاوت شــده اســت و در 
پیک هــای قبلــی بوِیــژه در موج هــای اولیه 
بــه دلیــل نبــود واکســن و ناشــناخته بودن 
بیماری، اعمال محدودیت ها می  توانست 
بیمــاری را تا حدی کنترل کرده و از انتشــار 
آن جلوگیــری کنــد. هــر چنــد بعضــی از 
پیک هــا با واکسیناســیون کنترل شــد.دکتر 
مرادی در ادامه می  افزاید: سوش اُمیکرون 
نســبت به سوش های قبلی درصد بستری 
و مــرگ و میــر کمتــری در مبتلایــان دارد، 
از طرفــی اغلب یافته ها نشــان می  دهد که 
واکسیناســیون موارد مرگ و میر و بســتری 
را کاهــش داده، بنابرایــن نمی تــوان پیــک 
فعلی را با پیک های قبلی بیماری مقایسه 
کرد. رصد وضعیت بیماری و گزارش های 
منتشر شده از کشورهایی که نظام مراقبت 
دقیق تری دارند و آمارهایشان قابل اعتماد 
است نشان می  دهد که در کشورهایی مانند 
انگلیــس، فرانســه و آلمــان زمان رســیدن 
به پیــک ســوش های اخیــر اُمیکــرون بین 
4 تــا 6 هفتــه طول کشــیده اســت. بــه نظر 
می  رســد تجربــه ای کــه کشــورهای اروپایی 
از جملــه فرانســه، انگلیــس و آلمــان در 
آلودگــی با ســوش اخیــر اُمیکرون داشــتند 
در ایــران نیز در حال وقوع اســت. اگر زمان 
شــروع اوج گیری بیماری در ایران را ۱5 تیر 
بدانیــم، و با توجه به روند افزایشــی انتظار 
مــی  رود در یــک هفتــه تــا ۱۰ روز آینــده بــه 
اوج پیک برســیم. این می  تواند یک معیار 
بــرای مقیاس و پیش بینی باشــد، هر چند 
همه شرایط تأثیرگذار بر زمان پیک در این 

کشورها قابل مقایسه نیست. 
ایــن متخصــص اپیدمیولوژی  بــا بیان 
اینکــه رعایــت فاصله گــذاری، اســتفاده از 
ماسک و تزریق دوز بوستر برای افراد دارای 
بیماری هــای زمینه ای و مســن مهم ترین 

توصیــه علمــی در شــرایط فعلــی اســت، 
عنوان می  کند: کشــور چین سیاست کووید 
صفر را اعمال کرد و شــهر شانگهای بیش 
از یــک ماه تعطیل شــد در حالــی که همه 
مردم واکســن زده بودنــد. در نیوزلند نیز با 
وجود آمار بالای تزریق ســه نوبت واکسن و 
کنترل هــای مرز، عدد ابتلا و مرگ و میر در 

پیک هفتم بیماری بسیار بالا بود.
به گفته دکتر مرادی، با تجربیات دنیا و 
دانش فعلی نمی توان سیاســت قرنطینه 
را بــه طــور کامــل و طولانــی اعمــال کــرد و 
مطمئن بود که بیماری در آینده گســترش 
نمی یابد. انتظار تعطیلی های بیش از حد 
و تعطیلی مراکز آموزشی در شرایط فعلی 
توصیه نمی شود. اغلب کشورهای دنیا نیز 
در مــوج اخیر این سیاســت را تاکنون پیش 
نگرفته انــد. از همیــن رو بــه رســانه ها نیــز 
توصیــه می  شــود که بــه جای ایجــاد رعب 
و وحشــت و فشــار بــه دولــت، روی تزریــق 
افــراد مســن و بیمــاران  دوزهــای بوســتر 
زمینه ای و فاصله گــذاری اجتماعی و زدن 
ماســک در محیط های سربســته و پرهیز از 
ازدحام و شرکت در تجمعات بزرگ تأکید 
کننــد. مهم ترین توصیه در شــرایط فعلی 

حفاظت و جداســازی افراد آسیب پذیر در 
مقابل این بیماری است.

ë  طرح شــهید ســلیمانی تنها بســته جامع
مدیریت اپیدمی است

کارگــروه  رئیــس  دکتــر حمیــد ســوری 
بهداشــت و پیشــگیری قــرارگاه عملیاتــی 
ســتاد ملی مقابله با کرونا نیز با بیان اینکه 
استفاده از عناوینی همچون پایان اپیدمی 
از ســوی برخی رســانه ها و مســئولان کشور 
منجــر به عادی انــگاری در جامعه شــد به 
»ایــران« می گویــد: تصــور اینکــه ویــروس 
می کشــد  را  آخــرش  نفس هــای  کرونــا 
منجربــه تشــدید عادی انــگاری در جامعه 
شــد. درحالــی کــه در پاندمــی زمــان مهم 
است چون تغییرات اپیدمی بسیار سریع و 
دینامیک است و نمی توان تصمیماتی که 
برای دو ماه پیش گرفته ایم را برای شرایط 
فعلی نیز اعمال کنیــم.او با تأکید بر اینکه 
گاهــی بازگرداندن برخــی محدودیت های 
قبلــی بــه دلیــل نداشــتن اثربخشی شــان 
می توانــد برای جامعه مضر باشــد، عنوان 
می کند: وزارت بهداشــت باید تیم واکسن 
ســریع را فعــال کنــد چــرا کــه جایــگاه تیم 
واکسن سریع فراتر از معاونت درمان بوده 

و این تیم باید در حوزه معاونت بهداشت 
و بــا هــدف مداخــلات مناســب و بموقع و 
متناسب با شرایط و به ســرعت وارد عمل 
شود. وضعیت نابســامان تست های انبوه 
کرونا نیز ســاماندهی شــود تا بتــوان میزان 
ســطح خطــر را در جامعه ســنجید و طبق 
آن برنامه ریزی کرد بطوری که معیشــت و 
اقتصاد مردم آســیب نبیند و اثرات زیانبار 
اپیدمــی بــه حداقــل برســد.او همچنین از 
توقف طرح شــهید ســلیمانی گلایــه کرده 
و می گویــد: آخریــن نســخه به روز رســانی 
ایــن طرح مربــوط بــه آذرماه ۱4۰۰ اســت. 
این طرح باید متناســب با شــرایط جامعه 
به روز رســانی شــود و اولویت هــا متناســب 
بــا شــرایط زمانــی شــکل بگیــرد. از طرفی 
بایــد ایــرادات و ابهامــات طــرح بازنگــری 
شــود. طــرح شــهید ســلیمانی تنها بســته 
جامــع مدیریت اپیدمی اســت و تــا زمانی 
کــه نتوانیم هزینــه اثربخشــی مداخلات را 
بسنجیم همچنان با نوسان آمار ها مواجه 
خواهیم بود.  برخی مداخلات نشــان داده 
شــده که هیــچ تأثیــری در کنتــرل بیماری 
ندارد بلکه برگشــت دوباره آنها هدر دادن 

منابع است. 

واکسن به جای محدودیت
»ایران« از چرایی بازنگشتن محدودیت های سختگیرانه  کرونایی گزارش می دهد

پیک هفتم در 10 روز آینده به اوج می رسد
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فریبا خان احمدی
خبرنگار

سمیه افشین فر
خبرنگار

بعــد از گزارش انتقــادی دو هفته قبل 
وضعیــت  درخصــوص  ایــران  روزنامــه 
مهدهای کــودک که با عنوان »کودکی رها 
شــده« منتشر شد و در آن از عدم برگزاری 
رئیــس  پاســخگویی  و  خبــری  نشســت 
سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک انتقاد 
شده بود، روز گذشته اولین نشست خبری 
مجتبــی همتی فــر رئیــس ســازمان ملی 
تعلیم و تربیت کودک برگزار شــد. در این 
نشســت همتی فر با اشاره به اینکه قریب 
بــه ۱۶ مــاه از زمان تأســیس این ســازمان 
گذشــته اســت، خلأهــای قانونــی، عــدم 
راه انــدازی مراکــز اســتانی، عدم آشــنایی 
نهادهای مســئول با هویت این ســازمان، 
نداشــتن اعتبــار و بودجه مشــخص عدم 
اســتقرار نیروهای متخصص در ســازمان 
ملی تعلیم و تربیت کودک را از مهم ترین 
مســائل و مشکلات این سازمان دانست و 
در پاسخ به سؤال خبرنگار »ایران« درباره 
مشــکلات والدیــن و مدیــران مهدهــای 
کودک که نمی دانند مســئولیت مهدهای 
کودک برعهده کجاست و به نظر می رسد 
مهدهای کودک به حال خود رها شده اند، 
گفت: متأسفانه در این مسأله دغدغه های 
مشترکی داریم و این روزها با »رهاشدگی« 
مهدهــای کــودک و تربیــت دوران کودکی 
مواجــه هســتیم. همیــن دغدغه بــود که 
موجب شکل گیری سازمان ملی تعلیم و 
تربیت کودک شــد. موانع زیادی بر سر راه 

این سازمان قرار دارد که برطرف کردن آن 
نیازمند یک عزم ملی است.

وی بــا اشــاره به گــزارش روزنامه ایران 
تأکید کرد: مســائل و مشکلاتی که والدین 
و مدیــران در گــزارش روزنامــه ایــران بــه 
آن اشــاره کردنــد عمدتــاً مســائل مزمنی 
هســتند که حــل کــردن آن نیازمنــد زمان 
اســت. وقتی اقتصاد مهد کودک با مسأله 
شهریه مرتبط است، نمی توانیم در مورد 
بهای اجاره مکان مهــد کودک بی تفاوت 
باشیم؛ یا وقتی با گران شدن اقلام مواجه 
هســتیم نمی توانیم بگوییم این مســائل 
در هزینه های یــک مرکز نگهداری کودک 
نبایــد تأثیــر داشــته باشــد. بنابرایــن نیــاز 
به یــک عزم ملــی داریــم تا از کســانی که 
دغدغه کودک دارند و در مراکز و مهدهای 
کــودک فعالیت می  کننــد حمایت کنیم. 
باید ببینیم چه طور می  توانیم از نهادهای 
تربیــت کــودک حمایــت کنیــم یــا چطور 
می  توانیــم  بودجــه ای بــرای حمایــت از 
مراکــز در نظر بگیریم تا  مربی و مؤســس 
کودکســتان احســاس هویــت کنــد. همــه 
این ها سؤالاتی است که خودمان هم برای 
آنها به دنبال پاســخ هستیم.همتی فر در 
ادامه بــا بیان اینکــه مربی کودکســتان در 
حال حاضر فاقد هویت حرفه ای اســت و 
به شغلش به صورت موقت نگاه می  کند، 
افــزود:  دســت ســازمان تعلیــم و تربیت 
کودک بســته اســت و این مهــم به عهده 
مجلــس و نهادهــای دیگر اســت کــه باید 
تأمین اعتبار کــرده و به امر تربیت کودک 

در قالب بســته های حمایتی  نگاه ویژه ای 
داشته باشــند.  البته ما هم پیشنهادهایی 
را آماده کرده ایم اما این مسائل به واسطه 
این ســال های کرونا متأسفانه تشدید هم 
شده اند. البته تلاش می  کنیم اما مسأله در 

کوتاه مدت حل شدنی نیست.
وی در جــواب ســؤال دیگــر روزنامــه 
غیرمجــاز  مراکــز  درخصــوص  »ایــران« 
که بــه واســطه این فقــدان نظارت، رشــد 
قارچ گونــه ای داشــته اند و هــر محتوایی را 
به کودکان عرضه می  کنند نیز گفت: بنا بر 
اساســنامه همه مراکز و کودکستان ها باید 
تحت نظر ســازمان قرار بگیرنــد اما چون 
آمار دقیقی از کــم و کیف این مراکز وجود 
ندارد بــه دنبال گزارش رصدی هســتیم.  
بعضی از این مراکز اصلًا به کودکان زیر ۷ 
ســال خدمات ارائه نمی دهند، بعضی از 
مراکز از قبل 6 سالگی کودک را می  پذیرند. 
گفت وگوها و تعاملاتی داشتیم که زیر نظر 

چهارچوب های سازمان قرار بگیرند.
وی دربــاره تولید محتوای دوره کودکی 
گفــت: کتاب های درســی مدرســه در یک 
سیر مشخص و متمرکزی توسط سازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی تصویب 
و چاپ می شــوند. این فرایند، یک فرایند 
تقریباً ۲ ســاله اســت و چاپ کتب هرسال 
از یک سال قبل تر شروع می شود اما حوزه 
پیش دبستانی متفاوت و در تولید محتوای 
غیرمتمرکز، پیش رو بوده است. استان ها 
محتوایــی تولیــد می کردند که نظــارت بر 
استانداردها و تأیید محتوا برعهده سازمان 

پژوهش بود. بنابراین تنها یک کتاب واحد 
در دوره پیش دبســتانی نداشتیم و راهکار 
چندتألیفــی محتــوا را تــداوم داده و از آن 

بهره می  بریم.
تربیــت  و  تعلیــم  ســازمان  رئیــس 
کودک در پاســخ به ســؤال دیگــر »ایران« 
و  آمــوزش  وزیــر  اظهــارات  درخصــوص 
پــرورش در مورد ضــرورت دقــت در ارائه 
مجــوز به مهدهــای کــودک و راهــکار این 
ســازمان بــرای ارائــه مجــوز بــه مهدهای 
کــودک گفــت: آیین نامــه تأســیس مراکز 
و مهدهــای کــودک در ســازمان تعلیــم و 
تربیــت کــودک مصوب شــده و اکنــون در 
اختیــار وزیر آموزش و پرورش قــرار دارد و 

ا ن شاءالله بزودی ابلاغ می   شود.
افــزود:  آیین نامــه  ایــن  مــورد  در  وی 
در ایــن آیین نامــه تلاش کرده ایــم تا نگاه 
متعارفی داشته باشیم . قوانین بالادستی، 
اســتانداردهای مکانــی، نیروی انســانی و  
صلاحیت هایــی را که باید داشــته باشــند 
تــا بقیه مراحل قانونی طی شــود ، در نظر 
گرفته ایم، چرا که معتقدیم  صدور مجوز 
گام اول نظارت اســت بــرای همین تأکید 
شده است که صدور مجوز یکپارچه باشد 
و نهــادی که قرار اســت نظــارت محتوایی 
و تربیتی داشــته باشــد بر دادن مجوز هم 
نظــارت داشــته باشــد.  وی در پاســخ بــه 
ســؤالی درخصــوص چالش هایــی کــه بر 
ســر راه این ســازمان وجود دارد که تاکنون 
نتوانســته خروجی مناســبی داشته باشد، 
گفــت: ســازمان ملــی تعلیــم و تربیــت 

کــودک یک ســازمان ملی اســت و همین 
ملــی بــودن بــار معنایــی زیــادی دارد از 
طــرف دیگر بســیاری از وظایفــی که برای 
این ســازمان تعریــف شــده و برعهده آن 
گذاشــته شــده اســت به تنهایی قابل حل 
شدن نیســت و برای حل آن نیازمند یک 
عزم ملی هســتیم. اگر باور داریم که ریشه 
بســیاری از مسائل و مشــکلات بزرگسالی 
در دوران کودکی شــکل می  گیرد پس باید 
همــه ارگان هــا و ســازمان های متولــی در 
همه ابعاد درگیر این مسأله شوند. موانع 
جدی زیادی ســر راه ما قرار دارد. سازمان 
تعلیــم و تربیت یک ســازمان نوپاســت و 
بار ســنگینی بر دوش اش قــرار دارد. همه 
مهدکودک ها غیردولتی هســتند و همان 
طور که گفتم اقتصاد دوران کودکی هم به 
درستی تعریف نشده است. برای برطرف 
کردن این دغدغه ها به دنبال این هستیم 

تا از ظرفیت مردمی استفاده کنیم.
وی با اشاره به اینکه 5۰ هزار مهدکودک 
در کشــور وجــود دارد، گفت: مــا همزمان 
با ســاماندهی مراکز و مهدهــای کودک با 
چالش اســتقرار ســازمان هــم مواجهیم. 

متأسفانه هنوز واحدهای استانی راه اندازی 
نشــده اند. مســائل مالی و بودجه ای هنوز 
حــل نشــده اســت. البتــه می  خواهیــم به 
ظرفیت هــای  و  کنیــم  کمــک  اســتان ها 
نظارتــی را بــالا ببریــم کــه چهارچــوب را 
تعیین کنیم تا اســتان ها تولیداتی داشــته 
باشــند و بتواننــد آن را عرضــه کننــد.  وی 
در مــورد مهم ترین اقدامات شــش ماهه 
اخیر گفت: آیین نامه هــا و روندهای کاری 
گذشــته بررســی و آسیب شناســی صورت 
گرفته اســت تا بتوانیم نظام نامه جامعی 
داشــته باشیم. آیین نامه تأسیس و صدور 
مجوزها در هیأت امنا تصویب شده است. 
الگوی تعیین شهریه نیز به مراحل نهایی 
رســیده اســت. همچنیــن تغییــر عنــوان 
مراکز پیــش از دبســتان به »کودکســتان« 
به تصویب رســیده است. گونه ای از مراکز 
را داریــم که قرار اســت والدیــن را آموزش 
دهنــد و توانمندســازی را انجــام دهند که 
عنوان »یارستان« را پیشــنهاد داده ایم که 
هنــوز تصویــب نشــده اســت؛همچنین با 
محدودیت هایــی در ســاختار بودجه ای و 

تأمین اعتبارات مواجهیم.

رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک در نشست خبری انتقاد روزنامه ایران را تأیید کرد

با رهاشدگی در تربیت دوران کودکی مواجه هستیم

گــروه اجتماعــی/ روز گذشــته موضوعــات 
متنوعــی در شــورای شــهر تهــران بررســی 
شــد از جملــه اجــرای قانــون اخــذ مالیات 
راه انــدازی  لوکــس،  و  از خانه هــای خالــی 
ســامانه پایش ایمنی ســاختمان های شهر 
تهران، صدور پروانه های ساختمانی و لزوم 
شفافیت در درآمد ناشی از مالیات بر ارزش 

افزوده و سهم شهرداری از آن. 
بودجــه  رئیــس کمیتــه  میثــم مظفــر 
شــورای اسلامی شــهر تهران در این جلسه 
که رئیــس ســازمان امور مالیاتی کشــور نیز 
میهمانش بود خواســتار این شد که اجرای 
قانــون اخــذ مالیــات از خانه هــای خالــی و 
لوکس بــه شــهرداری ها واگذار شــود.میثم 
مظفــر گفت: ۲۰ درصــد از خانه های خالی 
کشــور با عــدد تقریبــی ۵۰۰هــزار واحــد در 
اســتان تهــران اســت کــه بــرآورد می شــود 

۳۰۰هزار واحد آن در شهر تهران و ۲۰۰هزار 
واحد آن در پیرامون و حاشــیه شــهر تهران 
واقع شــده اســت. دلالان ملکــی، املاک را 
در تهــران خریــداری می کننــد و طــی یــک 
دوره رکــود ۳ تــا ۶ ســاله آنهــا را خالــی نگه 
می دارنــد و همزمان با پیک دوره ای تورم و 
افزایش قیمت مسکن، آنها را می فروشند.

خانه هــای خالــی بلایــی برســر بــازار اجاره 
آورده که نیاز به اقدام عاجل وجود دارد.این 
عضو شورا با اشاره به سامانه ممیزی املاک 
شــهرداری تهران گفت: شهرداری تهران از 
طریق این سامانه های تخصصی که ایجاد 
نموده درلحظــه می توانــد اطلاعات کامل 
و جزئــی و دقیقــی را احصــا نمایــد. فرض 
مثال شهرداری به راحتی  می تواند از طریق 
این سامانه برای شناســایی املاک لوکس، 
خانه هــای بــالای ۳۵۰ متــر منطقــه یک را 

بر اســاس انتخاب سیســتمی با کدپســتی و 
مشخصات مالک اعلام نماید و شهرداری 
ابزارهــای مختلــف و قدرتمنــدی را بــرای 
وصول این مالیات چه مالیات بر خانه های 
خالــی و چــه مالیات بــر خانه هــای لوکس 
دراختیــار دارد. اجــرای ایــن قانــون به نظر 
می رسد تنها با همکاری شهرداری ها میسر 
و عملی اســت لذا اگــر درآمد ناشــی از این 
مالیــات دراختیار شــهرداری ها قرار بگیرد، 
ایــن قانونــی که بیش از ۲ ســال اســت اجرا 

نشده، عملیاتی خواهد شد.
مهدی چمران رئیس شــورای اســلامی 
شــهر تهران نیــز در این جلســه بــا انتقادی 
در حــوزه صــدور پروانــه ســاخت در تهــران 
و اعــلام اینکــه »وضعیــت خوبــی در حوزه 
صدور پروانه ســاخت در تهــران نداریم« با 
اشــاره به اعــلام خبــر ۱۰ برابر شــدن صدور 

پروانه ساخت از ســوی وزیر راه و شهرسازی 
گفــت: هنــوز آمار مــا ایــن موضــوع را تأیید 
نمی کنــد و بایــد آمــار لازم دریافت شــود تا 
بتوانیم نظــر قطعی را اعلام کنیــم. صدور 
پروانه در تهران تغییر چندانی نکرده است 
و وضعیــت خوبی را در تهــران در این حوزه 
شــاهد نیســتیم.وی همچنیــن بــه بحــث 
مالیات بر ارزش افزوده اشاره کرد و با تأکید 
بر اینکه باید حق شــهرداری ها از مالیات بر 
ارزش افزوده بیشتر باشد، گفت: امیدواریم 
کــه حــق شــهرداری ها از مالیــات بــر ارزش 
افزوده بیشتر از این باشد و بتوانند این ردیف 
درآمــدی پایــدار را دریافــت کننــد. رئیــس 
کمیسیون حمل و نقل شــورای شهر تهران 
نیز در این جلسه بر لزوم شفافیت در درآمد 

ناشی از مالیات بر ارزش افزوده تأکید کرد.
تشکری هاشمی پس از استماع گزارش 

رئیــس کل ســازمان امــور مالیاتــی کشــور 
گفت: مردم انتظار دارند در قبال پرداخت 
مالیات اتفاقاتی مثبت در راستای توسعه و 
تقویت زیرساخت ها و زندگی شان رخ دهد؛ 
اما از آنجایی که در طول سال های مختلف 
بدنه دولت بزرگ شــده شاهد آن هستیم 
که مالیات ها عمدتاً صرف نگهداشت بدنه 
دولــت می شــود و حالا جای ســؤال اســت 
که چنــد درصد مالیات ها در کشــور صرف 
توسعه شده و چند درصد صرف پرداخت 
حقوق و مزایا می شــود.وی با بیان اینکه در 
برخی کشــورها مالیات در راستای سرعت 
بخشــیدن به توســعه برای برخی مشاغل 
حذف شده، اظهار کرد: اما در کشور ما برای 
هر کاری از جملــه صادرات که می تواند به 
رشــد کشــور کمک کند مالیات وضع شــده 
اســت که به نظر می رســد این مســأله باید 

اصلاح شود.رئیس کمیسیون حمل و نقل 
شــورای شــهر تهران اضافه کرد: براســاس 
قانون راهنمایی و رانندگی باید ۶۰ درصد از 
مبلغ جرائم راهور به شهرداری ها پرداخت 
شود اما در یک دهه اخیر کمتر از ۱۰ درصد 
به شهرداری ها از این محل پرداخت شده و 
این در حالی است که براساس قانون نباید 
ایــن منابع در ردیف های دیگر خرج شــود.

تشکری هاشمی بر لزوم شفافیت در قانون 
مالیات بــر ارزش افزوده تأکید کرد و گفت: 
هیچ مکانیزمی بر شفافیت درآمد ناشی از 
مالیات بر ارزش افزوده نیســت به گونه ای 
که هر مبلغــی به ما بدهند بایــد به عنوان 
تبرک از سوی وزارت اقتصاد دریافت کنیم 
در حالی که دقیقاً نمی دانیم مبلغ دریافتی 
دولــت از محــل مالیــات بــر ارزش افزوده 

چقدر بوده است.

در آخرین جلسه شورای شهر تهران مطرح شد

از چالش های خانه های خالی در تهران تا مالیات بر ارزش افزوده


